



cfa.vic.gov.au

၂၀၂၃ တၢ်ကစီၣ်အခိၣ်သ့ၣ်- ဟံၣ်ဃီမ့ၣ်အူတၢ်ပူၤဖျဲးအလီၢ်

လၢဖၣ်ကပူၤအပူၤ

တၢ်ဖီအိၣ်တ့ၤအိၣ်တၢ်လၢဖၣ်ကပူၤန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်ဂ့ၢ်အခိၣ်သ့ၣ်အိၣ်ကတၢ်တခါလၢအဒူးကဲၤထီၣ်မ့ၣ်အူအိၣ်တၢ်လၢဟံၣ်ဃီမ့ၣ်အူအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

နတၢ်ဖီအိၣ်တ့ၤအိၣ်န့ၣ်တဘျီပၣ်လီၤတၢ်အီၤလၢတၢ်တက့ၢ်ထွဲအခံၣ်န့ၣ်နီတဘျီတဂ့ၤ.

ပၣ်ဘၣ်တၢ်ဖီအိၣ်တ့ၤအိၣ်တၢ်ပီးတၢ်လီၤဒီးတၢ်ဖီအိၣ်အလီၢ်အိၣ်ကဆိဝဲတက့ၢ် ထူးကွံၣ်သိဘၣ်အဘၣ်သီ, တၢ်ကမ့ၢ်ဒီးသိချါတဖၣ်.

တၢ်ဖီတၢ်လံၤလၢအမၤကဲၤထီၣ်မ့ၣ်အူသ့, ဒ် တၢ်ထွဲခိၣ်ဖၢၣ်ဖိမ့ၣ်တမ့ၢ်စးခိထွဲတၢ်တဖၣ်တၢ်ကဘၣ်ပၣ်အီၤယံၤ ဒီးတၢ်ဖီအိၣ်တ့ၤအိၣ်အလီၢ်ဒီးတၢ်မၤကိၢ်ထီၣ်မ့ၣ်အူအလီၢ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

ထီၣ်ကွံၣ်ထွဲဘၣ်ဖိဒ်ဖိတဖၣ်အခံၣ်လၢ တၢ်ဖီမ့ၢ်လီၢ် န့ၣ်တက့ၢ်. ပၣ်ယံၤအဝဲသ့ၣ်ဒီးတၢ်ဖီအိၣ်လၢအိၣ်အဖီခိၣ်ဒီး တၢ်ကုၢ်ကဲၤထီၣ်ကိၣ်အလီၢ်န့ၣ်တက့ၢ်.

လီမ့ၣ်အူတၢ်ပီးတၢ်လီၤ

ကွံၣ်လီၤတၢ်ဒ်သိးလီမ့ၣ်အူအပျံၤသုတအိၣ်ဖျိၣ်ကကြၢအသးအါထလၢတဂ့ၤအဂီၢ်ဒီးပၣ်ဘၣ်ပျံၤတဖၣ်ပျီတက့ၢ်.

မၤလီၤတၢ်ဒ်သိးခိဖျုၤထၢၣ်အစး, လဲးပထိး(ပ), တၢ်ဂီၤမူဒီးဒီးတၢ်ပီးတၢ်လီၤအဂၤတဖၣ်ကအိၣ်ကလံကလၢလၢ ကလံန့ၣ်လီၤဟးထီၣ်ကညိဝဲအဂီၢ်ဒီးတၢ်တကးဘၢတၢ်အီၤမ့ၣ်တမ့ၢ်မၤဘၣ်ဘၢယၢ်အီၤတဂ့ၤအဂီၢ်တက့ၢ်.

တဘျီပၣ်လီၤမ့ၣ်အူတၢ်ပီးတၢ်လီၤဒ်အမ့ၢ်လဲးပထိး(ပ)ဒီးလီၤတဲစိတဖၣ်လၢနကဆိလီၤအီၤမ့ၣ်တမ့ၢ်ထီၣ်ဃီမ့ၣ်အူအဂီၢ်လၢလီၢ် မံခိၣ်မ့ၣ်တမ့ၢ်တၢ်အမံၣ်ဖိးခိၣ်လၢအကပုၣ်အလီၢ်တဂ့ၤ.

တၢ်မၤကိၢ်ထီၣ်စဲး

တၢ်မၤဃုထီတၢ်ကူတၢ်ကမ့ၣ်တမ့ၢ်တၢ်ဖီတၢ်လံၤအဂၤတဖၣ်တၢ်ကဘၣ်ပၣ်ယံၤဒီးကယံၤတၢ်မၤကိၢ်ထီၣ်တၢ်ခဲလၢဝဲ အစ့ၤကတၢ်တမံထၢၣ်န့ၣ်လီၤ.

ပၣ်ဘၣ်ဖိဒ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်လၢတၢ်ပူၤဖျဲးအလီၢ်ဘူးဒီးတၢ်မၤကိၢ်ထီၣ်စဲးဒီးတၢ်မၤကဲၤထီၣ်မ့ၣ်အူအလီၢ်တဖၣ်န့ၣ်တက့ၢ်. တဘျီပျံၤအဝဲသ့ၣ်လဲၤမၤဘူးထလၢဒီးတဘျီပၣ်အဝဲသ့ၣ်လၢတၢ်တက့ၢ်ထွဲအပူၤနီတဘျီတဂ့ၤ.

တဘျီပၣ်တၢ်မၤကိၢ်ထီၣ်စဲးဒီးတၢ်မၤကဲၤထီၣ်မ့ၣ်အူအလီၢ်လၢတၢ်စိၣ်ထီၣ်စိၣ်လီၤအီၤညိတဖၣ်လၢတၢ်တက့ၢ်ထွဲအခံၣ်အ ပူၤတဂ့ၤ, ပံၣ်ကွံၣ်တၢ်မၤကိၢ်ထီၣ်မ့ၣ်အူတဖၣ်ဒီးမၤလီၤတၢ်ဘၣ်တၢ်မၤကဲၤထီၣ်မ့ၣ်အူအလီၢ်မ့ၣ်အူတဖၣ်ကလီၤပံၣ်ဝဲတချုးန ဟးထီၣ်လၢနဟံၣ်ဒီးဘၣ်န့ၣ်တက့ၢ်.

မုခ်အူခုပ်စဲးဟ့ၣ်ပလီၢ်တဖၣ်

မၤကွၢ်ဘၣ်မုခ်အူခုပ်စဲးဟ့ၣ်ပလီၢ်တဖၣ်မ့ၢ်အမၤတၢ်ဂ့ၤဂ့ၤဘၣ်ဘၣ်အဂီၢ်ဒိသိးကပၣ်န့ၣ်ဒီးပုၤလၢန့ၣ်အဲၣ်တဖၣ်လၢတၢ်ပူၤဖျဲးအလီၢ်ကသ့အဂီၢ်.

မုခ်အူမ့ၢ်အိၣ်ဘၣ်ဖုးတၢ်န့ၣ်, မုခ်အူခုပ်စဲးဟ့ၣ်ပလီၢ်မ့ၢ်တအိၣ်လၢတၢ်အိၣ်ဘျဲးအလီၢ်ဒီးလီၢ်မံၤဒီးလၢ နဟံၣ်ပူၤဘၣ်န့ၣ်နတဖုးသံနီၣ်ထီၣ်နဲဘၣ်သ့ၣ်သ့ၣ်လီၤ.

ထီၣ်သံမုခ်အူခုပ်စဲးဟ့ၣ်ပလီၢ်လၢကယဲၣ်လီၢ်မံၤဒီးအပူၤဒီးတၢ်အိၣ်ဘျဲးအလီၢ်လၢနဟံၣ်အပူၤကိးဖျါၣ်ဒဲးတက့ၢ်.

တၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဝဲလၢတၢ်ကသ့မုခ်အူခုပ်စဲးဟ့ၣ်ပလီၢ်လၢအဘျဲးလိၣ်သးတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဝဲအသီၣ်ထီၣ်ဝဲတဖျါၣ်ဝံၤ, ကသီၣ်ဝဲကိးဖျါၣ်ဒဲးဒိသိးနအိၣ်ဒီးတၢ်ခွဲးတၢ်ယၣ်ဂ့ၤဒိၣ်ထီၣ်လၢကပၣ်ဘၣ်နဟံၣ်ဖိဃီဖိလၢတၢ်ပူၤဖျဲးအလီၢ်အဂီၢ်လီၤ.

မၤကွၢ်မုခ်အူခုပ်စဲးဟ့ၣ်ပလီၢ်ကိးလၢဒဲးခီဖျါၣ်ထီၣ်တၢ်မၤကွၢ်တၢ်ဆိၣ်အဖျါၣ်လၢကမၤလီၤတၢ်ဒိကသီၣ်ဝဲအဂီၢ် တက့ၢ်.

တချုးမံ/မုၢ်န့ၣ်တၢ်ညီန့ၣ်မၤတၢ်

ပံၣ်ဘၣ်လီၤမုခ်အူတၢ်ပီးတၢ်လီၤခဲလၢၣ်ခဲဆ့ဒ်အမ့ၢ်ထးကိၢ်ထူးတၢ်ကူၣ်ကၤ, လၢၢ်ဆိဒီးတၢ်မၤဘျါခိၣ်သ့စဲးတဖၣ်.

အဂ့ၤကတၢ်လၢတဘၣ်မၤပုၤလီၤတဲစိစိၣ်စု, ထဲပလဲးမ့တမ့ၢ်လဲးပထီး(ပ)အဂံၢ်လၢဒိတနၤကျါၤန့ၣ်တဂ့ၤ.

တဘၣ်အိးထီၣ်စဲးဆူၣ်တၢ်မ့တမ့ၢ်စဲးမၤသ့ကူၣ်ကၤတဖၣ်လၢဒိတနၤကျါၤတဂ့ၤ.

ပံၣ်ဘၣ်စဲးမၤကိၢ်ထီၣ်တၢ်ဒီးသ့ၣ်မုခ်မုခ်အူအလီၢ်တဖၣ်.

မၤလီၤတၢ်ဒိသိးပနဲဒီးမိၣ်ထူအကူၣ်တဖၣ်ကလီၤပံၣ်လီၤတၢ်လီၤဆဲးတက့ၢ်.

မၤလီၤတၢ်ဘၣ်ဒိသိးနကသ့ၣ်ညါလၢကဘၣ်မၤတၢ်မနုၤဖဲမုခ်အူမ့ၢ်စဲးထီၣ်အိၣ်တၢ်အခါတက့ၢ်. ရဲၣ်ကျဲၤပၣ်ဒိသိးနကသ့ၣ်ပူၤဖျဲးထီၣ်လၢမုခ်အူအိၣ်တၢ်လၢနဟံၣ်ပူၤဒီးမၤလိနသးလၢတၢ်အံၤယုၣ်ဒီးနဟံၣ်ဖိဃီဖိ ခဲလၢၣ်တက့ၢ်.

ကွၢ်ဘၣ်ဖဲ CFA အပုၣ်ယဲၤအပူၤလၢတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်အါထီၣ်ဘၣ်ဃးဟံၣ်ဃီမုခ်အူတၢ်ပူၤဖျဲးအဂီၢ်ဖဲ <https://www.cfa.vic.gov.au/plan-prepare/fires-in-the-home>

ကမ့ၢ်တၢ်ဘိးဘၣ်ရၤလီၤအတၢ်ဆဲးကျိး-: 1300 CFA MEDIA မ့တမ့ၢ် cfamedia@cfa.vic.gov.au